
گــروه اقتصــادی/ دولــت ســیزدهم بــه ســمت 
تهاتــر کالا رفتــه اســت تــا از ایــن طریــق ضمن 
صرفه جویــی در تبــادل ارزی، صــادرات کالا به 
کشــورهای مختلــف را افزایش دهــد و بتواند با 
ســرعت بیشتری مواد اولیه تولید را تأمین کند. 
چنــد روز پیش رئیس ســازمان توســعه تجارت 
در توئیتــی بــه موضــوع تهاتــر کالا اشــاره کرد و 
گفت: »طی دو ماه گذشــته بیــش از 530 مورد 
تهاتر با مدیریت ســازمان توسعه تجارت ایران 
صــورت پذیرفــت. از محصولات پتروشــیمی و 
مس گرفته تا فرش و پسته و همچنین قطعات 
خــودرو، ماشــین آلات، تجهیــزات پتروشــیمی، 
فــولاد و خطــوط تولیــد بــا فنــاوری بــالا نظیــر 
ســلول های خورشــیدی، بــدون حضور واســطه 
ارزی و ریزش هــای متــداول تهاتــر شــد.«طبق 
آنچــه در تعاریف اقتصادی آمــده، تهاتر نوعی 
معامله اســت کــه در آن فــرد در مقابل کالایی 
که به دیگــری تحویل می دهد، یک کالای دیگر 
دریافــت می کند. با این توضیح با صادرات کالا 
به کشــورهایی که از آنها واردات داریم، به جای 
آنکه ارزی جابه جا شــود می توان کالاهای مورد 

نیاز تولید را تأمین کرد.
ë 19رونق تهاتر با کووید

از زمانی که کووید19 سراســری شد و اقتصاد 
جهان به واسطه شــیوع این ویروس تحت تأثیر 
قرار گرفته، خیلی از کشورها به دنبال تجارت به 
شیوه پایاپای هســتند. لذا ایران نیز مانند خیلی 
از کشــورها وارد این عرصه شــده اســت. آنگونه 
کــه برخــی از منابع خبری اعــام کردند بیش از 
35 درصد اقتصاد دنیا در حال حاضر بر اساس 
تهاتر اســت. کارشناســان ایــن نوع از تجــارت را 
برای کشورهایی که ارتباط تنگاتنگی با هم دارند 
مناسب می دانند و اعتقاد دارند که با بهره گیری 
از ایــن روش می توان از هزینه مبادلات کاســت 
و همچنیــن کالا بــا قیمت و دردســر کمتر صادر 
و وارد می شــود. البتــه ایــن نــوع تجــارت مــورد 
نقد برخی از کارشناســان داخلی اســت. از آنجا 
که دولت ســیزدهم به این ســمت حرکت کرده 
اســت و می خواهــد بخشــی از تجارت خــود را از 
طریق تهاتر دنبال کند، اظهار شــده که این رویه 

اشــتباه است چرا که کشور به ارز نیاز دارد و هیچ 
لزومی ندارد برای نقد شــدن کالاهای صادراتی 
به ســمت واردات کالاهایی رفت که کشور به آن 
نیاز ندارد و یا حتی تأکید شده که در تهاتر عماً 

میزان خام فروشی ایران افزایش پیدا می کند.
ë تهاتر به معنای خام فروشی نیست

امــا محمــد صادق مفتــح، قائم مقــام وزیر 
صمــت در امــور بازرگانی درباره ایــن نقدها به 
»ایران«، گفــت: »تهاتر به معنی خام فروشــی 
نیســت. کالایی که صادر می شود به جای اینکه 
دلار گرفتــه شــود و دلار تبدیل به کالای وارداتی 
شــود به یک نســبت کــه تعریف می شــود برای 
هــر کالا، کالا با کالای وارداتی تهاتر می شــود. از 
این رو نوع واردات و صادرات به این شکل هیچ 

تغییری پیدا نمی کند.«
او بــا تأکیــد بر اینکه هر کالایی که در گذشــته 
صادر می شــده اســت در روش تهاتر هم صادر 
عنصــر  کالا،  تهاتــر  »در  داد:  ادامــه  می شــود، 
ســوم صادرات و واردات که ارز اســت، برداشته 
می شود و جای آن، کالا مبادله می شود، لذا این 

امر باعث افت کیفیت کالای وارداتی نیست.«
مفتح توضیح داد: »به روال ســنتی یک کالا 
صــادر و تبدیل به ارز خارجی می شــود و آن ارز 
خارجــی بــه فروشــنده پرداخــت می شــود و به 
یک کالا تبدیل و در نهایت وارد کشــور می شود. 
امــا در تهاتــری کــه دولــت پیگیری می کنــد ارز 
برداشــته و جــای آن کالای مــورد نیــاز کشــور و 
بخش تولید وارد می شــود.«او خاطرنشان کرد: 
»حذف عنصر سوم تجارت که همان دلار و یورو 
اســت باعث می شــود که هزینه نقل و انتقالات 
کاهش پیدا کنــد و دیگر فعال اقتصادی مجبور 

به پرداخت هزینه جابه جایی ارز نیست.«
ë صرفه جویی در هزینه تبادل ارز

قائم مقام وزیر صمــت در امور بازرگانی در 
پاســخ به این ســؤال کــه حــذف ارز در مبادلات 
تجــاری ســبب کاهــش قیمــت تمام شــده کالا 
خواهد شــد یا خیر، گفــت: »اگر تأثیــری هم به 
صورت مســتقیم بر قیمت نهایــی کالا نگذارد، 
اما باعث می شــود که در هزینه تبادل ارز و نقل 
و انتقالات بانکی صرفه جویی صورت گیرد.« او 

درباره اینکــه آیا دولت در تفاهم با دولت هایی 
که با آنها شیوه تجارت تهاتر آغاز شده تصمیم 
بــه چنیــن امری گرفته اســت یا فعــالان بخش 
خصوصــی ترجیح می دهند تجارت را از طریق 
تهاتــر دنبــال کنند، خاطرنشــان کــرد:  »فعالان 
ایــن تفاهــم  بــه  اقتصــادی و تجــار کشــورمان 
رســیدند کــه مبــادلات را از طریق تهاتــر دنبال 
کننــد، طبیعتاً سیســتم بانکــی کشــورها هم به 
ایــن مهم رســیدند و از موضــوع تهاتر حمایت 
می کننــد. ما نمی دانیــم تحریم ها چــه زمانی 
لغو می شــود، پس باید کار خود را انجام دهیم 
و زمان را از دســت ندهیم. نمی توان اقتصاد را 
شــرطی مدیریت کرد، لــذا بهترین روش اکنون 

تهاتر کالاست.«
ë تهاتر ناچیز دولت گذشته

مفتح در پاســخ به این ســؤال کــه آیا دولت 
گذشــته تهاتــر کالا را دنبــال می کــرده اســت؟ 
گفــت: »اگر دولــت گذشــته تجارت را به شــیوه 
تهاتــر دنبــال می کــرده رقم چشــمگیری نبوده 
اســت اما در تمــام دولت ها موضــوع تهاتر کالا 
وجود داشته است. در دولت سیزدهم این نوع 

تجارت افزایشی بوده و اتفاق خوبی است.«

او بــا بیــان اینکه هــر روش تجــارت، ظرفیتی 
دارد، افــزود: »تهاتــر کالا یک ظرفیتــی دارد و ما 
باید سعی کنیم برای توسعه صادرات از حداکثر 
ظرفیــت کشــور در بخش تهاتــر اســتفاده کنیم. 
بدین جهت به فعالان اقتصادی توصیه می کنم 
کــه برای تســهیل تجارت به این ســمت حرکت 
کننــد. اگــر تجار ایــن شــیوه از تجــارت را پیگیری 
کنند، ضمن آنکه اقتصادی اســت، به طور قطع 

می توان صادرات کالا را افزایش داد.«
تجارت ایران به خاطر تحریم و سخت بودن 
نقــل و انتقال ارز طی چند ســال اخیر به شــدت 
آســیب دیــده اســت و همیــن امــر باعث شــده 
برخی از تجــار از گردونه تجارت خارجی حذف 
شــوند یــا نتوانند بــه تعهــدات صادراتــی خود 
عمــل کنند، لــذا یکی از راه هــای عملیاتی برای 
افزایــش صــادرات و کاهش فشــارهای تحریم، 
تهاتــر اســت. تجــار بــا صــادرات کالا و واردات 
کالاهای مورد نیاز تولید می توانند ریســک های 
مربــوط بــه جابه جایــی ارز و حتــی چالش های 
برگشــت ارز حاصل از صادرات به سامانه نیما 
را بکاهنــد و در یــک فضــای مطمئن تــر و کــم 

ریسک تر تجارت را دنبال کنند.

ë 30 درصد تجارت دنیا در قالب تهاتر
چنــدی پیــش کمیســیون توســعه صــادرات 
غیرنفتــی اتــاق بازرگانــی ایــران اعــام کــرد کــه 
بازگشــت  روز،  سیاســی  و  تحریمــی  شــرایط  در 
بــرای  را  زیــادی  هزینه هــای  و  مشــکات  ارز 
صادرکننده هــا تحمیــل می کنــد. از طرفــی باید 
صــادرات در مقابل واردات بدون دخالت دولت 
عملیاتــی شــود و ایــن دخالت هــا در اقتصــاد و 
بازار درنهایــت راه به جایی نمی بــرد و وضعیت 
اقتصــاد را روزبــه روز بدتــر می کند.اعــام شــده 
اســت کــه  بیــش از 30 درصد معامــات تجاری 
به شــیوه تهاتر انجام می شــود و ممکن است که 
ایــن آمار حتی به ۴0 درصد هم برســد. البته این 
شیوه را اولین بار انگلیسی ها در سال 193۴ به کار 
گرفتنــد، البته در همان دوره آلمان بعد از جنگ 
دوم جهانی از این شیوه در مبادلات تجاری خود 
اســتفاده کرد و در حال حاضر ۷00 هزار شــرکت 
بخشی از محصول خود را تهاتر می کنند؛ در سال 
199۴ کشور ترکیه هم به دلیل مشکات اقتصادی 
تهاتر را در دســتور کار خود قرار داد. تهاتر به ســه 
شــیوه تهاتر خرده فروشــی، تهاتر بین ســازمانی 
و تهاتــر بین المللــی، قابل اجراســت. همچنیــن 
تهاتر می تواند باعث افزایش فروش کالا، کاهش 
هزینــه تبلیغات و بازاریابی و نگه داشــت پول در 
بنگاه های اقتصاد شــود. کارشناسان تأکید کردند 
کــه تهاتــر بهتریــن شــیوه مبــادلات در تجــارت 
بین المللی در زمان تحریم اســت که تســهیلگر 
تجارت اســت و بین دو کشــور، دو شــرکت و چند 

شرکت در فضای بین المللی انجام می شود.
چندی پیــش نیز محمدرضــا نجفی منش، 
عضــو هیــأت نمایندگان اتــاق بازرگانــی تهران 
گفته بــود: طرح جدید بخــش خصوصی تهاتر 
بــا کشــورهای منطقــه اســت. ایــن گزینــه چنــد 
دهــه قبل نیــز در بانک مرکزی اجرایی می شــد 
و بــه تاجران اجــازه تهاتر کالا با برخی کشــورها 
داده می شــد. به نظر می رسد در شرایط فعلی 
بــا توجــه به فشــار تحریم هــا در کنتــرل ارز وارد 
شــده بــه ایــران و همــکاری نکــردن بانک های 
بین المللــی، بــاز هم می تــوان روی تجارت کالا 

به کالا حساب باز کرد.
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شارژ تجارت با تهاتر
قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی در گفت وگو با »ایران« تأکید کرد رویکرد اصلی دولت سیزدهم برای خنثی سازی تحریم ها مبادله کالا به کالاست  عزم بانک مرکزی برای واگذاری اموال مازاد بانک ها

رئیس کل بانک مرکزی تأکید کرد: بانک هایی که اموال مازاد خود را واگذار نکرده 
باشند به سازمان امور مالیاتی معرفی و مشمول جرایم مالیاتی می شوند. علی 
صالــح آبادی در حســاب کاربــری خود در توئیتر نوشــت: بانک هایــی که اموال 
مــازاد خــود را واگذار نکرده باشــند به ســازمان امور مالیاتی معرفی و مشــمول 
جرایم مالیاتی می شوند.وی تأکید کرد: تعیین تکلیف اموال مازاد بانک ها جزو 

برنامه های جدی بانک مرکزی است.

دغدغه ای برای تأمین میوه شب عید وجود ندارد
وزیر جهاد کشــاورزی بــا بیان اینکه برای تأمین میوه روزهــای عید و ماه مبارک 
رمضان از  آبان ســتادی را تشــکیل دادیم، گفت:  برنامه ریزی ها و ذخیره ســازی 
لازم انجام شــده است.ســیدجواد ســاداتی نژاد در برنامه تلویزیونی»نگاه یک« 
بــا اشــاره به اینکه در طول پنج ســال گذشــته تاکنون هیچ ســالی میــزان ذخیره 
میوه ها به اندازه اکنون نبوده است، افزود: یکی از اتفاقاتی که در دولت سیزدهم 
افتاد، این بود که ذخایر را تقویت کردیم.وی با بیان اینکه در عید امســال توزیع 
هوشــمند میــوه را خواهیم داشــت، اضافــه کرد:  تــاش می کنیم تــا ۵0 درصد 
میوه را به صورت هوشــمند توزیع کنیم.ســاداتی نژاد با اشــاره به اینکه در نیمی 
از اســتان های کشــور، توزیع هوشــمند انجام می شــود، گفت:  در بحث برنج نیز 
شرکت بازرگانی دولتی حدود صدهزار تن برنج خارجی را وارد بازار خواهد کرد.

پاکسازی آلودگی های نفتی در خارک
آلودگی نفتی که بعد از زلزله ۴.۸ ریشــتری در ســواحل جزیره خارک شناسایی 
شــده بود، در مدت ۲ روز جمع آوری و پاکســازی شد. ایجاد آلودگی های ناشی از 
نشت نفت را می توان یکی از پدیده های موجود در مناطق نفت خیز در سراسر 
جهان دانست، موضوعی که در برخی موارد مشکاتی را برای ساکنان بومی این 
مناطق ایجاد می کند. خلیج فارس نیز به عنوان یکی از مهم ترین مناطق تولید و 
انتقال نفت در جهان، همواره در معرض آلودگی های محیط زیستی قرار دارد. 
در روزهای گذشــته و پــس از زمین لرزه ۴.۸ ریشــتری در جزیره خارک، آلودگی 
نفتــی در نزدیکی ســاحل این جزیره دیده می شــد که با اطــاع از این موضوع، 
تیم پاکسازی و امحای شرکت فات قاره وارد عمل شده و در گام اول با حضور 
غواصان موفق به مهار منشأ آلودگی در دریا شده و محل نشت مسدود می شود. 
به موازات این اقدام همه تأسیسات نفتی منطقه نیز مورد پایش و بررسی دقیق 
قرار می گیرند. با توجه به ســرعت بالای اقدامات انجام شــده در راســتای مهار 
آلودگی، فقط در چهار نقطه محدود در ســاحل، آلودگی هایی دیده می شود که 

همه این نقاط در مدت ۲ روز جمع آوری و امحا شد. 

ایران به برنامه راهبردی نیاز دارد
رهبر انقاب از میزان ســرمایه گذاری و رشــد اقتصادی کشــور هــم گایه و تأکید 
کردند که اعداد ســرمایه گذاری و رشــد اقتصادی در شــأن و جایــگاه ملت ایران 
نیســت. تمام فعالان اقتصادی کشــور نیز چنین صحبتی را قبول دارند و بارها 
اعام کرده اند که در کنار دولت هستند تا این بخش اصاح شود. صحبت های 
مقام معظم انقاب در جلســه روز گذشــته بســیار راهگشــا بود و امیدواریم که 
دولت ســیزدهم بخوبی به موارد عنوان شــده توجه کنند تا مشکات اقتصادی 
جامعه به حداقل برسد و دیگر معیشت من تضعیف نشود.طی سال های اخیر 
سفره مردم بسیار کوچک شده است، لذا همه باید خود را موظف بدانند که برای 
رهایــی از چالش ها در کنــار هم قرار گیرند و این امیدواری وجــود دارد که دولت 
سیزدهم روبه روی فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان قرار نگیرد و سعی کند طی 

4 سال آتی سدهای توسعه ای را حذف کند.


